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Gheorghe MEDIAN 

MONUMENTELE BOTOŞANILOR - PALATUL DE JUSTIŢIE 

Una dintre marile probleme cu care s-au confruntat autorităţile administrative din 
România, după aplicarea reformelor iniţiate de Al. Ioan Cuza, a fost lipsa unor clădiri în care 
să-şi desfăşoare activitatea numeroasele instituţii care au luat fiinţă în urma legislaţiei 
reformatoare iniţiată de acesta: ministere, primării, prefecturi, consilii judeţene etc. Afectată 
de această stare de lucruri era şi justiţia, a cărei modernizare a presupus, între altele, 
instalarea magistraţilor şi a instanţelor judecătoreşti în localuri de sine stătătoare. 
Înfiinţarea tribunalelor judeţene, în urma legii de organizare judecătorească din anul 1864, 
impunea cu necesitate acest lucru, cu atât mai mult cu cât, activitatea acestora a fost extinsă 
şi în materie corecţională şi comercială. 

Conform noii legi, la 9 iunie 1865, Tribunalul ţinutal Botoşani devenea Tribunal 
Judeţean, fapt care impunea instalarea sa într-un local propriu, în care să se poată desfăşura 
o activitate pe măsura importanţei pe care o căpătase. Neavând posibil itatea de a instala 
noua instituţie într-un local propriu, oficialităţile judeţului au decis să-i ofere un spaţiu în 
localul Primăriei. Datorită amplificării activităţii acesteia, a nevoii de spaţiu pentru serviciile 
nou create, ca urmare a Legii Comunale din 14 aprilie 1864, Tribunalul judeţean nu a putut 
funcţiona aici decât puţin timp, fiind nevoit să se mute cu chirie în diverse clădiri din oraş. 
Dat fiind această situaţie, după adoptarea de către Parlament, în anul 1882 a Legii pentru 
construirea de edificii şi construcţii publice, care permitea autorităţilor judeţene să 
contracteze împrumuturi garantate de stat pentru construirea de clădiri de interes public, s
a pus pentru prima dată problema construiri unui local propriu pentru Tribunalul Judeţean. 
Deoarece nici alte instituţii de importanţă judeţeană nu dispuneau de localuri proprii, 
Consiliul Judeţean a decis la data de 17 noiembrie 1889, să solicite Serviciului Tehnic al 
judeţului, să elaboreze un proiect, cu toate accesoriile, pentru construirea Palatului 
Administrativ, Palatului Justiţiei şi Penitenciarului Judeţean1. După dezbaterea şi aprobarea 
de către consilierii judeţeni, proiectul urma să fie trimis spre aprobare Consiliului Tehnic 
Superior din cadrul Ministerului de Interne, iar în cazul aprobării sale, Consiliul Judeţean 
putea să angajeze un împrumut bancar pentru construirea celor trei edificii. 

Această primă iniţiativă nu s-a finalizat, demersurile fi ind reluate nouă ani mai târziu 
când, în urma trimiterii unui proiect similar, Consiliul Tehnic Superior a aprobat construirea 
a două clădiri, una pentru Palatul Administrativ şi de Justiţie şi cealaltă pentru Cazarma 
armatei teritoriale. Devizul pentru cele două edificii nu trebuia să depăşească suma de 
520.000 lei2. În urma primirii adresei prin care se permitea construirea celor două edificii, 
Prefectura judeţului Botoşani a organizat o licitaţie pentru realizarea proiectelor acestora, 
licitaţie câştigată de arhitectul Th. Dobrescu din Bucureşti, care prin contractul semnat cu 
prefectul LV. Arapu, se angaja ca până la 1 martie 1898 să elaboreze documentaţia necesară. 

Din nefericire, din cauza depăşirii devizului aprobat, proiectele arhitectului Th. 
Dobrescu au fost respinse, Prefectura fiind nevoită să angajează un alt arhitect pentru 
realizarea acestora. Noului arhitect, Al. Săvulescu, i s-a solicit ca în proiectarea clădirii 
Palatului Administrativ şi de Justiţie, să prevadă ca Ia parter să fie instalate Tribunalul şi 
Curtea cu Juri, Ia etaj Prefectura cu serviciile aferente şi locuinţa prefectului, iar Ia subsol 
arhiva şi depozitul de combustibiJ3. Al. Săvulescu a elaborat proiectele celor două clădiri în 
limita timpului prevăzut, dar intrând în conflict cu prefectul Gheorghe Morţun şi le-a retras. 
A trebuit să mai trecă încă şase ani până când problema s-a repus în discuţie şi în sfârşit şi-a 
găsit rezolvarea: în anul 1904, prefectul Gh. Chernbach împrumută în numele Prefecturii 

t ANSJBT, fond Prefectura Botoşani, dosar 1 1/1889, f. 8. 
2 C. Cojocaru,judeţul Botoşani-structuri administrative, Editura "Quadrat", Botoşani, 2008, p. 257. 
3ANSJBT, fond Prefectura Botoşani, dosar 1 1/1889, f. 34. 
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judeţului Botoşani suma de 400.000 lei, rambursabilă în 40 de ani, cu care a comandat 
renumitului arhitect Petre Antonescu proiectele separate pentru Palatul Administrativ şi 
Palatul de Justiţie4. 

La data de 28 mai 1904, arhitectul Petre Antonescu înaintează prefectului judeţului 
schiţele de proiect pentru construirea Palatului de Justiţie, împreună cu un deviz sumar al 
lucrării5. După analizarea şi aprobarea de către consilierii judeţeni, proiectul, al cărui deviz 
era de 260.000 lei, a fost trimis spre avizare Consiliului Tehnic Superior din cadrul 
Ministerului de Interne, care 1-a amendat favorabil în şedinţa sa din data de 29 iulie, cu 
singura recomandare, de a se mai studia arhitectura faţadelor6. În lunile care au urmat, 
autorităţile judeţene şi arhitectul Petre Antonescu şi-au concentrat atenţia asupra Palatului 
Administrativ, a cărui construcţie fusese demarată. Prima acţiune concretă în direcţia 
construirii Palatului de Justiţie a avut loc la data de 3 decembrie 1904, când au fost 
convocaţi de prefectul Gheorghe Chernbach, în sala Prefecturii, preşedintele Tribunalului 
judeţean, judecătorul Ocolului Botoşani, decanul Baroului, inginerul şef al judeţului şi 
consilierul judeţean G.M. Cerchez, "spre a formula împreună schiţa ce va servi ca bază la 
facerea planului pentru localul ce urmează a se construi pe locul de lângă sucursala Băncii 
Naţionale'?. În fapt, discuţia avea ca subiect locul unde urma să fie amplasat Palatul de 
Justiţie, întrucât proiectul construcţiei era deja definitivat. 

La data de 12 mai 1905, între noul prefect al judeţului, Ilie Văsescu şi arhitectul Petre 
Antonescu se semna un Contract8, prin care arhitectul se angaja ca în termen de 15 zile să 
întocmească schiţa de plan, devizul sumar, caietul de sarcini şi toate celelalte documente 
privitoare la construcţia Palatului de Justiţie, în vederea organizării lici taţiei pentru 
desemnarea constructorului, iar prefectul să-i achite pentru această lucrare 1.600 lei din 
suma prevăzută de Consiliul Judeţean. Trei zile mai târziu, la data de 15 iulie, între cei doi se 
semna un nou Contract, conform căruia arhitectul Petre Antonescu îşi asuma sarcina 
dirigentării lucrărilor de construcţie a Palatului de Justiţie, urmând să fie plătit pentru 
această activitate cu suma de 10.000 lei. Din această sumă, 6.000 lei urma să i se achite la 
predarea planurilor, devizului şi caietului de sarcini, iar restul de 4.000 lei în două tranşe a 
câte 2.000 lei fiecare, una la 1 octombrie 1905 şi cealaltă la aceeaşi dată, anul următor9• 

Paralel cu rezolvarea problemei proiectului Palatului de Justiţie, autorităţile judeţene 
s-au preocupat de achiziţionarea unui teren pe care acesta să fie construit. Deoarece 
arhitectul a propus ca în cele două clădiri pe care le proiectase să fie introdus iluminatul 
electric, centrala electrică urmând să fie amplasată la subsolul Palatului Administrativ, 
terenul pe care urma să fie construit Palatul de Justiţie trebuia să fie aproape de acesta, 
pentru a face cât mai uşor racordul la generatorul de curent electric. Bulevardul constituia 
locul cel mai potrivit pentru amplasament, drept pentru care căutările au avut ca obiectiv 
mai ales acest spaţiu, dar primele oferte de vânzare au venit pentru terenuri situate în 
strada Cuza Vodă, prima fiind făcută de Antoaneta Dobjanschi, care oferea spre vânzare 
"locul şi casa mea din strada Cuza Vodă nr. 2"10• O altă ofertă a fost făcută de Al. Prasa, fost  
consilier judeţean, care oferea spre vânzare un teren situat la întretăierea străzilor Cuza 
Vodă cu Marchian. Sondajul făcut pe terenul respectiv, la comanda Prefecturii, de inginerul 
Michele Zorio, a pus în evidenţă umiditatea excesivă a acestuia, fapt care-I făcea impropriu 
amplasării unei clădiri masive, cum era proiectat Palatul de Justiţie. Mai mult decât atât, în 
referatul către prefectul judeţului întocmit după efectuarea sondajului, Michele Zorio opina 

4 ldem, f.l84. 
s ANS)BT, Fond Prefectura j udetului Botoşani, dosar 179/1904, f. 7 
6 Idem, f. 19. 
7 fdem, f. 2. 
8 ldem, f. 4. 
9 ldem, f. 12.  
10 ldem, f. 5. 
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că "Pentru înlăturarea acestei ape ar trebui făcute drenaje care să scoboare nivelul lor; 
lăsându-se la nivelul actual, cu greu s-ar putea obţine o clădire lipsită de umezeală"11• 

Părerea acestuia a împărtăşit-o şi arhitectul Petre Antonescu, care într-o adresă către 
prefectul judeţului, din data de 6 iunie 1905, îl informa că el consideră că locul oferit de Al 
Prasa "este aproape impropriu pentru a primi o clădire de importanţa celei proiectate, 
cheltuielile cu lucrările de asanare şi cele de făcut la fundaţia clădirii pentru a evita infiltraţiile 
de apă, ar urca la cel puţin 15 000 lei"12• Înainte ca Prefectura să se pronunţe asupra celor 
două oferte, a venit o a treia, din partea Pulcheriei Ciolac, care oferea spre vânzare un teren 
situat foarte aproape de Palatul Administrativ, la intersecţia bulevardului cu strada Sf. 
Dumitru. Considerând-o cea mai potrivită, şi având şi aprobarea lui Petre Antonescu, la data 
de 22 iulie 1905, Prefectura a decis să cumpere terenul, dând drum liber construcţiei 
Palatului de justiţie13, 

Rezolvarea problemei terenului făcea posibilă organizarea licitaţiei pentru 
desemnarea constructorului. Anunţul licitaţiei s-a făcut printr-o Publicaţiune a Prefecturii, 
care făcea cunoscut celor interesaţi că "Duminică 7 August anul curent 1 905, ora 2 după 
amiază, se va ţine licitaţia publică la această Prefectură pentru construirea Palatului pentru 
Tribunal şi Curtea de juraţi, al cărui preţ aproximativ se ridică la suma de 200.000 lei. " De 
asemenea, era specificat faptul că "licitaţia se va ţine cu oferte scrise şi sigilate, însoţite de o 
garanţie de 6% în numerar sau efecte publice garantate de stat': iar "planul, devizul şi caietul 
de sarcini se puteau ridica de la grefa serviciului judeţean, cu începere de la 25 iulie până la 
începerea licitaţiei"H. Caietul de sarcini a fost cumpărat de trei firme de antreprenoriat - E. 
Gambara din laşi, inginerii asociaţi L. Vitoz şi H. Rosier din Botoşani şi 1. Rădăuceanu. La 
data de 7 august 1905, în prezenţa reprezentanţilor primelor două firme (1. Rădăuceanu a 
fost respins), au fost deschise plicurile cu oferte, E. Gambara fiind declarat câştigător, 
întrucât a oferit preţul cel mai mic - cu trei lei şi doisprezece bani sub preţul devizului1s. 

La data de 5 octombrie 1905 este semnat de către antreprenorul Enrico Gambara şi 
Ilie Văsescu, prefectul judeţului Botoşani, Contractul de Intreprindere, conform căruia, 
lucrările de fundaţie trebuiau să fie terminate în toamna aceluiaşi an, iar construcţia să fie 
predată pentru recepţia provizorie la 31 octombrie 190616. Cinci zile mai târziu, Ia data de 
10 octombrie, o comisie formată din prefectul I lie Văsescu, primarul V. Isăcescu, şeful 
Serviciului Tehnic al judeţului, inginerul ! .  Tudor şi antreprenorul E. Gambara, a vizitat locul 
unde urma să fie construit Palatul de Justiţie, stabilind ultimele detalii legate de viitoarea 
construcţie. Cu această ocazia s-a decis ca "Faţada principală să fie paralelă cu axul 
Bulevardului, iar linia soc/ului să fie la 31 m de la împrejmuirea locului, sau la 35,5 m de la 
bordura trotuarului ... Pe normala la această linie şi la 28,13 m cât rezultă din planul 
subsolului, s-a stabilit colţul sud-vestic al construcţiei, la 5 m de la gard sau la 6,95 m de la 
bordura trotuarului străzii Sf Dumitru''17• 

La data de 3 noiembrie 1905, a avut loc ceremonia punerii pietrei fundamentale a 
Palatului de Justiţie, eveniment onorat de Ilie Văsescu, prefectul judeţului, precum şi de 
"Protoiereul judeţului cu clerul oraşului, reprezentanţii judeţului în Parlamentul Ţării şi 
membrii Consiliului judeţean, Preşedintele şi membrii Tribunalului Botoşani cu Parchetul 
Tribunalului şi judecătorul de Ocol, Primarul oraşului, foştii Prefecţi ai judeţului, Comandantul 
Diviziei din Botoşani, Decanul şi membrii Corpului de Avocaţi, reprezentanţii Învăţământului 
Public, Preşedintele Camerei de Comerciu, Preşedinţii Corporaţii/ar de Meseriaşi, capii tuturor 

" ldem, f. 12 .  
12 ldem, f. 29. 
13 fbidem. 

14 Idem, f B. 
1s  ldem, f. 16. 
16 ldem, f. 26. 
1 7 ldem, f. 29. 
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serviciilor administrative ale judeţului şi oraşului de reşedinţă, Arhitectul, Inginerul diriginte şi 
antreprenorii c/ădirii"1B. Cu acest prilej a fost redactat un Act Comemorativ, în trei 
exemplare, două dintre acestea urmând să fie păstrate în arhivele statului şi în arhiva 
judeţului, iar al treilea, împreună cu o colecţie a tuturor monedelor în curs în ţară, zidit la 
temelia construcţieP9. 

Lucrările de construcţie a Palatului de Justiţie, începute în noiembrie 1905, n-au fi 
executate conform celor stabilite în Contractul de Intreprindere, din cauza timpului nefavo
rabil. Din acest motiv, în chiar ziua punerii pietre fundamentale, antreprenorul E. Gambara 
adresează o cerere Prefecturii, solicitând sistarea lucrărilor şi devansarea termenului de 
predare a clădirii de la 31 octombrie 1906 la 30 iunie 190720. Solicitarea sa a fost susţinută 
şi de arhitectul Petre Antonescu, cu condiţia ca termenul de predare a clădirii să fie stabilit 
la 15 aprilie 1907, "sub condiţiunea ca tencuielile să nu se înceapă în campania 1 906, decât la 
30 de zile de la sfârşirea completă a zidăriei''21. La data de 7 februarie 1906, Primăria 
Comunei Botoşani a eliberat Autorizaţia de construcţie a Palatului de Jutiţie "pe locul Nr. 54 
de pe Bulevardul oraşului, Despărţirea 1-a , Circumscripţia a 11-a, în zidărie de cărămidă pe 
fundaţie de piatră şi acoperită cu ţiglă". Construcţiunea va avea subsol, antresol, parter şi 
etagiu şi va ocupa subso/ul suprafaţa de 423, OS mp, parterul 921, 74 mp, antresolul 674, 85 
mp, iar etagiul 851, 63 mp. ''22. 

În primele luni ale anului 1906 lucrările au fost reluate, dar ritmul în care se desfăşu
rau a nemulţumit atât beneficiarul, Prefectura judeţului, cât şi pe arhitectul Petre Antonescu. 
Îngrijorat de lentoarea cu care se lucra, Petre Antonescu solicita la 6 iunie 1906 prefectului, 
să nu mai acorde antreprenorului nicio prelungire, deoarece exista riscul real ca serviciile 
tribunalului să nu-şi poată începe amenajarea spaţiilor în care urmau să lucreze, cu cel puţin 
o lună înainte de recepţia provizorie, stabilită pentru data de 1 septembrie 1906. Cu acelaşi 
prilej el solicita prefectului să ia o decizie rapidă şi în privinţa altor lucrări legate de Palatul 
de justiţie, în special cele privitoare la instalaţia electrică şi de mobilier. În cazul iluminatului 
el atrăgea atenţia asupra faptului că "instalarea conducte/ar trebuie făcută înainte de vopsirea 
pereţilor şi tavanelor", iar relativ la mobilier sublinia că "mobila Palatului de justiţie nefiind o 
mobilă ce se găseşte în comerţ şi trebuind, prin urmare să se execute de acum în atelierele 
fabricanţilor, urmează să nu avem mobilier pentru amenajarea serviciilor la vreme"23• 

Datorită unor cauze obiective, între care lipsa mâinii de lucru şi întârzierea sosirii 
unor materiale de construcţii aduse din alte localităţi, dar şi a insuficienţei preocupări a 
antreprenorului, angajat în acelaşi timp alături de asociatul său 1. Vignali în construcţia 
Palatului Administrativ, clădirea Palatului de Justiţie nu a putut fi terminată în anul 1906, 
recepţia provizorie făcându-se deabia la data de 26 octombrie 1907. În Procesul Verbal în
cheiat cu acest prilej, semnat de inginerul Ioan Tudor şi arhitectul Petre Antonescu din par
tea beneficiarului şi de Ignatio Vignali (asociatul lui E. Gambara) din partea constructorului, 
se specifica faptul că lucrările erau în cea mai mare parte executate, rămânând să fie făcute o 
serie de completări. Astfel, în exterior trebuiau rostuite ţiglele, completate burlanele, 
construite scările laterale, marchiza de fier, aşezată scara principală şi completat trotuarul, 
iar în interior completată pardoseala cu cărămizi şi luminatoarele din pod, terminată 
zugrăveala Curţii cu juraţi şi pe alocuri parchetele şi pervazele, vopsirea balustradelor, 
refacerea lambriului sălii de şedinţă şi revizuirea ferestrelor şi uşilor. Termenul de rezolvare 
a problemelor constatate Ia recepţia provizorie a fost fixat la 8 ianuarie 190824. 

ts ldem, f. 34. 
t9 fbidem. 
20 ldem f. 40. 
21 /bidem. 
2' ldem f. 54. 
" ldem f. 132. 
2• ldem f. 206. 
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În urma recepţiei provizorii, la data de 10 noiembrie 1907, a avut loc ceremonia de 
sfinţire a noului locaL Cu această ocazie a fost redactat un Act Comemorativ cu următorul 
conţinut: .. Astăzi 1 O Noiembrie 1907, fiind Preşedinte al Consiliului de Miniştri Dl. Dimitrie A. 
Sturdza iar Ministru de Interne Dl. Toma Stelian. În prezenţa noastră Ioan Mavrocordato -
Prefect judeţ Botoşani şi M. Ciulei, Preşedintele Tribunalului şi în asistenţa Domnilor 
Magistraţi din localitate, a Decanului Baroului de Avocaţi, a Dl. Preşedinte al Consiliului 
judeţean, a Domnilor reprezentanţi ai judeţului în corpurile legiuitoare, invitaţi fiind şi fostul 
Preşedinte al Consiliului judeţean, fostul Prefect de judeţ şi foştii reprezentanţi în corpurile 
legiuitoare în timpul cărora s-a pus piatra fundamentală a acestui Palat, precum şi în faţa 
unui numeros public, s-a oficiat un serviciu divin de Protoiereul judeţului, asistat de mai mulţi 
preoţi, sfinţindu-se astfel Palatul de justiţie. Despre care s-a încheiat acest act în triplu 
exemplar subscris de noi şi de cei ce am luat parte la această serbare, să se păstreze în Arhivele 
Statului, Prefecturii şi Tribunalului''25• 

Ţinând cont de faptul că existau suficiente lucrări neexecutate, mutarea Tribunalului 
Judeţean în localul Palatului de Justiţie ar fi putut fi amânată. Lucrul s-a dovedit a fi 
imposibil de făcut datorită unei împrejurări care a impus instalarea în Palatul de Justiţie a 
serviciilor Tribunalului Botoşani. Din anul 1903, Tribunalul Judeţean funcţiona în casa 
fraţilor Ioan şi Gheorghe Gh. Miclescu, proprietari funciari cu domiciliul în localitatea 
Călineşti-Botoşani, situată la intersecţia bulevardului cu strada Mihail Kogălniceanu. 
lmobilul fusese închiriat pe timp de trei ani de Prefectura judeţului Botoşani, începând cu 
data de 23 aprilie 1903, până la aceeaşi dată a anului 1906, cu o chirie anuală de 3.500 lei26, 

Inainte de expirarea celor trei ani, fraţii Miclescu au vândut imobilului căpitanului Gh. 
Ursian, care în anul 1906, cere Prefecturii eliberarea acestuia. Nefiind terminată construcţia 
Palatului de Justiţie, cererea n-a putut fi satisfăcută. Nemulţumită, soţia noului proprietar, 
Louise cpt. Ursian, acţionează Prefectura în judecată şi câştigă procesul, determinând 
evacuarea clădirii, în luna octombrie a anului următor. În Procesul Verbal încheiat la data de 
5 noiembrie 1907 între delegatul Prefecturii, inginerul Ioan Tudor şi Louise cpt. Ursian la 
predarea-primirea imobilului, se specifica faptul că .. Odată cu aceasta ... Tribunalul a început 
a se muta în noul său palat la 23 octombrie, astfel că până la 26 octombrie s-au evacuat 
încăperile Judecătorului de Instrucţie şi Procuror, iar parterul complet a fost evacuat Ia 30 
octombrie"27. 

Paralel cu urmărirea realizării Palatului de Justiţie, Prefectura judeţului, prin 
delegatul acesteia, inginerul Ioan Tudor şi arhitectul Petre Antonescu s-a preocupat şi de 
celelalte probleme legate de funcţionarea acestuia - iluminatul, încălzirea şi dotarea cu 
mobilier. În toate aceste probleme, ca şi în cazul Palatului Administrativ, arhitectul Petre 
Antonescu a avut contribuţia cea mai importantă, el fiind cel care a ales furnizorii 
echipamentelor pentru iluminat şi încălzit şi firmele care au executat lucrările respective şi 
a executat schiţele unei mari părţi a mobilierului instalat în clădire. În privinţa iluminatului 
s-a stabilit ca Palatul de Justiţie să fie conectat la centrala electrică a Palatului Administrativ, 
urmând a se angaja o firmă pentru realizarea racordului celor două clădiri, a instalaţiei 
aferente şi procurării de corpuri de iluminat. 

Dacă în cazul Palatului Administrativ, Prefectura a primit mai multe oferte pentru 
realizarea acestei lucrări, în cazul Palatului de Justiţie singurul ofertant a fost inginerul C. 
Reschowschi, reprezentantul în Bucureşti al Fabricii Rhenane de Motoare Benz et C-ie 
Manenheim Berliner Aktiengesellschaft din Germania. La data de 27 mai 1907, acesta se 
oferea să execute ",ucrările necesare pentrufurnitura şi aşezarea cab/ului de plunb şi armat în 
fier de 70jm2 secţiune şi 130 Amperi ce urmează a lega uzina din Palatul Administrativ cu 

zs Idem, f. 204. 
Z6 ANS)BT, Fond Prefectura Botoşani, dosar 158/1907, f. 21 .  
Z7 Idem, f. 9 .  
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Palatul de justiţie, cu preţul de 22, 75 de fiece metru liniar"28, preţ în care erau cuprinse şi 
lucrările de săpături, umpluturi, fixarea cablului într-un canal de cărămidă fără mortar şi 
umplut cu nisip. Tot C. Reschowschi a făcut şi cea mai avantajoasă ofertă pentru corpurile de 
iluminat - atârnători pentru încăperile de la subsol, vestibul şi aprozi, braţe pentru intrarea 
la bufet, intrarea personalului şi scara secundară, plafoniere cu abajur din porţelan şi lămpi 
de masă pentru judecători - în sumă totală de 3.792,50 lei, adjudecându-şi comanda 
Prefecturii29• 

Racordarea Palatului de Justiţie la centrala electrică de la Palatul Administrativ, 
presupunea instalarea unui cablu subteran care să traverseze bulevardul, iar acest lucru nu 
se putea face fără aprobarea Primăriei. Solicitarea făcută în acest sens de Prefectură a primit 
aviz favorabil, autorizaţia semnată de primarul Octav Lupaşcu indicând şi traseul pe care 
urmau să fie executate şanţurile pentru cablul de legătură " ... din ograda Palatului 
Administrativ, pe lângă îngrădirea D-lui Meltzer şi la depărtare de 2 m de ea, mergând apoi 
alăturea cu trotuarul în partea dinspre îngrăditura D-lui Meltzer, având distanţa de 4 m, 20 de 
la marginea exterioară a bordurii până la marginea săpăturii dinspre grilaj, continuând până 
în dreptul îngrăditurii despărţitoare de megieşi a D-lui Nicu/eseu şi la 2 m de ea, va trece 
Bulevardul normal şi va intra în ograda Palatului de justiţie" ( distanţa cea mai scurtă de la 
stradă). Facerea şi refacerea străzii urma a fi făcută de judeţ30. Lucrarea a costat, conform 
devizului înaintat Prefecturii de C. Reschowschi 9.201, 75 leP1. Instalarea şi darea în 
folosinţă a sistemului de iluminat din Palatul de Justiţie s-a finalizat în toamna anului 1907, 
dar decontarea lucrării a fost făcută cu mare întârziere. Edificatoare în acest sens este 
adresa lui C. Reschowschi către Prefectură din data de 25 aprilie 1911 prin care, reamintind 
că lucrările cu care fusese însărcinat au fost de mult terminate, solicita decontul acestora şi 
restituirea garanţiei de 8% care i se reţinuseJz. 

În privinţa sistemului de încălzire, ca şi în cazul Palatului Aministrativ, arhitectul Petre 
Antonescu a optat pentru încălzirea cu aburi. Inginerul ! . Colin, care realizase şi sistemul de 
încălzire la Palatul Administrativ, a fost singurul care s-a oferit să realizeze această lucrare, 
devizul prezentat şi acceptat de Prefectură fiind de 19.581 lei33. La data de 5 decembrie 
1906, J. Colin a trimis Prefecturii proiectul de încălzire a clădirii şi instalaţia aferentă, cu 
rugămintea "de a dispune de pe acum adjudecarea acestei instalaţii, spre a permite antrepre
norului să efectuieze montajul (găururea zidurilor, caisoane pentru cazane, şanţuri în ziduri, 
încercări înaintea aplicării tencuielii)". În aceeaşi adresă, J. Colin preciza că având în vedere 
faptul că tipurile de cazane din fontă cu presiune joasă şi elemente demontabile sunt foarte 
complexe, nu a inclus în deviz şi cazanele, urmând să prezinte ulterior mai multe tipuri de 
cazane, pe care se obliga să le achiziţioneze în limitele sumei acceptate pentru instalaţia din 
Palatul de Justiţie34. Adresa lui J. Colin a fost trimisă de Prefectură arhitectului Petre 
Antonescu, care o avizează favorabil iar într-o adresă de răspuns, din data de 23 decembrie 
1906, recomandă încheierea imediată a contractului cu J. Colin, deoarece lucrările care fac 
obiectul ofertei acestuia trebuiau sfârşite înaintea datei de 1 martie 1907, când urmau să 
înceapă lucrările de tencuieliJs. 

În urma primirii avizului favorabil din partea arhitectului, la date de 25 decembrie 
1907, între Prefectura judeţului Botoşani, reprezentată de prefectul Ilie Văsescu şi inginerul 
J. Colin se încheie Contractul de montare a instalaţiei de căldură în Palatul de Justiţie. Acesta 
prevedea introducerea de radiatoare de tip Corona decorat, produse de fabrica Handela et. 

2o ANSJBT, Fond Prefectura Botoşani, dosar 181/1904. f. 1 .  
29 Idem, f. 3-7. 
30 Idem, f.26. 
31 ldem, f. 16. 
32 ldem f. 43. 
33 ANSJBT, Fond Prefectura Botoşani, dosar 180/1904, f. 2. 
34 Idem, f. 1.  
35 Idem, f. 10-11 .  
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Industrie Gesellschaft din Cologne - Germania, al căror cost se ridica Ia suma de 19.561, 80 
leil6. Termenul de predare a lucrării era 1 martie 1907. La data de 1 februarie 1907, 
inginerul j. Calin înainta Prefecturii devizul, aprobat de Petre Antonescu, pentru instalarea a 
două cazane cu aburi împreună cu anexele lor - tuburi de comunicare, reglatoare automate, 
cârlige, robineţi etc. - în urnă de 9.530 lei37• Trei zile mai târziu, J. Calin solicita Prefecturii 
înlocuirea radiatoarelor Corona, prea largi, cu radiatoare de tip Romanisch, mai înguste şi 
mai avantajoase. Acestea urmau să fie montate în toate încăperile mari, mai puţin în WC şi 
casa scărilor. În aceste ultime două spaţii ca şi în încăperile de Ia antresol, mansardă şi 
scările de serviciu, urmau să fie montate radiatoare S.N.4 produse de Casa Gustav Kiinze din 
Gopingen - Germania3B, 

La data de 13 martie 1907, Prefectul I lie Văsescu şi j. Colins semnau Contractul de 
furnizare şi montare în clădirea Palatului de justiţie a două cazane de tip Kărting, cu toate 
accesoriile, termenul de predare fiind stabilit la 60 de zile de la semnarea contractului. În ce 
priveşte recepţia definitivă, aceasta urma a fi făcută odată cu cea a întregii instalaţii de 
încălzire39. În cursul primăverii anului 1907, instalaţia de încălzire a fost montată, iar la data 
cde 4 iunie s-a făcut proba cu apă rece a celor două cazane, Procesul Verbal încheiat cu 
această ocazie, semnat de inginerul Ioan Tudor, J . Calin şi Umberto Poliari, şef monteur al 
Casei Kărting. constatând buna funcţionare a acestora ..fără nici o scăpare sau defecţiune"40. 
La data de 26 octombrie 1907 s-a făcut recepţia provizorie a instalaţiei de încălzire. Procesul 
Verbal încheiat cu acest prilej, semnat de inginerul l. Tudor şi de arhitectul Petre Antonescu 
consemna executare corectă a lucrării, nominalizând câteva lucruri care trebuiau remediate: 
vopsirea cu negru de fum a fierăriei, izolarea ţevilor, înlocuirea sticlei plesnite de la 
manometre, punerea unor rondele de tablă la ieşirea ţevilor din pereţi şi montarea sobelor 
în sala Curţii cu juri, .,după facerea tribunei"41. 

Recepţia definitivă a instalaţiei de încălzire s-a făcut la date de 8 iunie 1908, Procesul 
Verbal încheiat la această dată şi semnat, ca şi cel de recepţie provizorie, de 1. Tudor şi Petre 
Antonescu, consemnând faptul că .,instalaţia se află în cea mai bună stare, funcţionarea sa nu 
a lăsat nimic de dorit în cursul anului de Întreţinere, iar micile lipsuri semnalate au fost 
remediate la vreme"42. Dacă în cazul Palatului Administrativ arhitectul Petre Antonescu nu a 
admis decât încălzirea cu aburi, în cazul Palatului de justiţie, a acceptat şi montarea unor 
sobe cu lemne, pentru încăperile cu destinaţie specială. Cu avizul său, Ia data de 9 iunie 
1908, inginerul 1 . Tudor înainta Prefecturii caietul de sarcini şi devizul în sumă de 750 lei, 
pentru furnizarea şi montarea a patru sobe de teracotă, a unui cazan de aramă şi a unei plite 
pentru ,,încălzitul şi preparatul bucatelor În camerelor intendentului, portarului şi celor doi 
aprozi"43. Sobele au fost livrate de atelierul de sobe de teracotă 1. Pollak, din strada Liceului 
nr. 25 din localitate, pentru suma de 165 lei bucata, cum reiese din oferta făcută de patronul 
acesteia Prefecturii, la data de 12 mai 190844• 

O ultimă problemă care trebuia rezolvată pentru buna funcţionare a Palatului de 
justiţie, era cea a mobilierului. Ca şi în cazul Palatului Administrativ, arhitectul Petre 
Antonescu a stabilit mobilierul necesar fiecărei săli din clădire, a întocmit schiţele după care 
să fie executate o parte a acestuia şi a calculat devizul estimativ al investiţiei. În urma rapor
tului estimativ asupra necesarului de mobilier întocmit de Petre Antonescu, la 10 martie 
1907 Prefectura a făcut public devizul pentru mobilier, în sumă de 33.000 lei, avizând 

36 fdem, f. 1 2. 
37 ldem, f. 22 .  
38  Idem, f. 31 .  
3 9  Idem, f. 20. 
40 Idem, f. 67. 
41 Idem, f. 97. 
42 Idem, f. 100. 
42 Idem, f. 86. 
44 Idem, f. 90. 
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firmele interesate că ofertele trebuiau prezentate până la data de 25 martie, iar termenul de 
predare nu trebuia să depăşească data de 1 iulie acelaşi an45• Devizul a fost comunicat în 
scris unui număr de unsprezece firme, singura care a cumpărat caietul de sarcini şi a făcut o 
ofertă concretă fiind firma bucureşteană Prager & Biller, care dotase cu mobilier şi Palatul 
Administrativ. Luând notă de acest fapt, la data de 4 iunie 1907, Petre Antonescu solicită 
Prefecturii să se trateze cu Casa Prager & Biller, pe baza ofertei făcută de aceasta46. O 
săptămână mai târziu, aceeaşi solicitare este adresată Prefecturii şi de inginerul 1. Tudor, 
care sublinia faptul că mobilierul trebuie executat şi montat până la data de 1 septembrie, 
când se va redeschide Tribunalul47• 

Contractul pentru executarea mobilierului pentru Palatul de Justiţie, în sumă totală de 
32.500 lei, după schiţele şi mostrele vizate de arhitectul Petre Antonescu şi inginerul 1. 
Tudor, precum şi după instrucţiunile date în cursul execuţiei de Serviciul Tehnic al Judeţului, 
a fost semnat la data de 31 iulie 1907, de către reprezentanţii firmei Prager & Biller şi de 
prefectul Ioan Mavrocordat48. Conform acestuia, termenul de execuţie şi montare a 
mobilierului nu trebuia să depăşească zece luni de la semnarea contractului, iar sala de 
şedinţe a Tribunalului trebuia complet mobilată până la 20 decembrie. Recepţia provizorie a 
mobilierului urma să se facă după completa furnizare şi predare a acestuia către Serviciul 
Tehnic al judeţului, iar cea definitivă la un an de la recepţia provizorie49• Având în vedere 
numărul mare de piese de mobilier care trebuiau aduse şi lucrările speciale ce trebuiau 
executate (între acestea un podium pentru sala de judecată şi un grilaj pentru separarea 
tribunei completului de judecată de public), Casa Prager & Biller a respectat în cea mai mare 
parte prevederile contractului. Cu acceptul lui Petre Antonescu şi al Prefecturii, pentru a nu 
pune în pericol inaugurarea clădirii la termenul fixat, pentru o serie de piese de mobilier s-a 
apelat totuşi la meşteri din Botoşani, unul dintre aceştia, tâmplarul David Luigi primind 
comanda pentru executarea rafturilor pentru arhivăso. 

Recepţia provizorie a mobilierului s-a făcut la 6 aprilie 1908 în prezenţa reprezen
tanţilor Casei Prager & Biller, a şefului Serviciului Tehnic al judeţului inginerul 1 .  Tudor şi a 
arhitectului Petre Antonescu. Procesul Verbal încheiat cu această ocazie, consemna faptul că 
mobilierul a fost executat şi montat în condiţii bune, cu câteva mici erori (în loc de cinci 
mese s-au executat cinci birouri, birourile magistraţilor aveau pe părţile laterale două pano
uri decorative în loc de numai unul cum fusese prevăzut, iar dulapurile pentru robe nu 
fuseseră făcute din lemn de tei cum se ceruse ci din stejar), şi o nerealizare - grilajul din sala 
de judecată nu fusese montat - motivată de faptul că până la acea dată nu fusese montată în 
sală tribuna pentru completul de judecată51. Recepţia definitivă a mobilierului s-a făcut la 
data de 20 aprilie 1909, Procesul Verbal încheiat cu această ocazie specificând că tot 
mobilierul prevăzut a fi livrat de Casa Prager & Biller se află în spaţiile prevăzute din Palatul 
de Justiţiesz. 

După un an şi jumătate de la mutarea Tribunalului Judeţean în Palatul de Justiţie, la 
data de 26 aprilie 1909, s-a făcut recepţia definitivă a clădirii, eveniment la care au 
participat inginerul 1 .  Tudor, arhitectul Petre Antonescu, vicepreşedintele Consiliului Jude
ţean şi antreprenorii lucrării. Procesul Verbal încheiat cu acest prilej avea următorul conţi
nut: "Subsemnaţii delegaţi de către Dl. Prefect al judeţului, constituiţi în comisiune, ne-am 
întrunit astăzi, 26 aprilie 1 909 În localul Palatului de justiţie din Botoşani de unde, în faţa 
domnilor antreprenori inginerii E. Gambara şi /. Vignali am luat În examinare lucrările acestei 

45 ANSJBT, fond Prefectura Botoşani, dosar 182/1904, f. 4. 
46 1dem, f. 6. 
47 ldem, f. 18. 
48 ldem, f. 30. 
49 1bidem. 

5o ANSJBT, Fond Prefectura Botoşani, dosar 179/1904, f. 202. 
51 ldem, dosar 1 82/1904, f. 64. 
52 ldem, f. 75. 
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clădiri în vederea punerii în recepţie definitivă. 
Cercetând lucrarea în întregime, am constatat că pe de o parte s-au îndeplinit 

specifică riie din P. V. de recepţie provizorie din 26 octombrie 1 907, iar pe de altă parte am găsit 
că s-au îmbunătăţit acele lucrări menţionate antreprizei anterior a se face şi fără de care nu 
era posibilă recepţionarea definitivă. 

Facem însă următoarele observatii: 
1} În lambriul de stejar al sălii de şedintă sunt de înlocuit trei plachete de 0,30j0,30, atinse de 
cari. 
2) Trei plachete crăpate de 1,60/0,30 şi una de 0,35/1,00 făcută din două bucăţi a lipite. 
3) In lambriul de brad de la bufet şi Curtea cu juraţi sunt de înlocuit câteva plachete şi anume: 
una la bufet de 1,60/0,80 şi două la Curtea cu juraţi de 1,60/0,30. 
4) A se înlocui un geam plesnit la o fereastră ovală dinfaţada principală, în pod. 

Lucrările de mai sus sunt evaluate la 871, 00 lei, sumă ce se va reţine domnilor 
antreprenori. 

Faţă de cele precedente declarăm recepţia definitivă" . Botoşani - 26 aprilie 190953. 
Mutarea Tribunalului Judeţean în noua clădire nu a însemnat terminarea tuturor 

lucrărilor care priveau elegantul edificiu. Amenajarea curţii acestuia, a trotuarelor şi 
realizarea unei împrejmuiri pe măsura clădirii, s-au realizat treptat, unele în anii 1909-1910. 
Astfel trotuarele şi pavajul curţii executate de Serviciul de poduri şi şosele al judeţului au 
fost terminate în luna octombrie 190954, grilajul din fier forjat pe soclu de beton executat de 
maistru! lăcătuş C. Ionescu, în noiembrie acelaşi an55, iar gardul de lemn din părţile laterale 
şi din spatele curţii, executat de David Luigi, în aprilie 201056. 

Din anul 1910, aşa cum îl redau ilustratele timpului, Palatul de Justiţie intra în rândul 
celor mai frumoase clădiri ale oraşului. Realizat în stil neoromânesc, ca şi alte clădiri 
proiectate de Petre Antonescu, el avea să devină un reper al Botoşanilor, o adevărată perlă a 
arhitecturii româneşti, a cărei frumuseţe a fost încă odată pusă în valoare de atenta 
restaurare pe care a suferit-o în ultimii ani. 

53 ANSJBT, Fond Prefectura Botoşani, dosar 179/1904, f. 301. 
S4 Idem, dosar 183/1904, f. 44. 
55 Idem, f. 64. 
s6 Idem, f. 60. 
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Palatul justiţiei - Botoşani 

THE MONUMENTS OF BOTOŞANI - PALACE OF JUSTICE 

(Abstract) 

The Palace of Justice is among the representative edifices of Botoşani and was built 
between 1906 and 1907, following the plans of famous architect Petre Antonescu. Our 
research is concerned with the presentation of this edifice, containing data regarding the 
design, the provided utilities, the furniture, the set-up of the outdoor space and the costs of 
the project. The research aims at a better understanding of the cultural heritage of Botoşani 
and it is part of a project devoted to the cultural history of our city. 
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